
(COLOR) - Pub: ANDORRA-ND  Doc: 00395Z  Red: 60%  Ed: Primera EDICION  Cb: 00  Enviado por:  
Dia: 19/11/2009 - Hora: 21:24

CLARA GARNICA*
ANDORRA LA VELLA

ALAY COMPAREIX DAVANT DE LA COMISSIÓ LEGISLATIVA

El Ministeri de Medi Ambient crearà
una llei de Protecció de la Natura

Esdevindrà una eina legal per fer complir
tasques de gestió i desenvolupament al medi

Alay anuncia que la Legislació d’Impacte
Ambiental entrarà a tràmit el febrer vinent
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Potenciar l’ecologia
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33 Alay conversa amb membres de la Comissió Legislativa, abans d’iniciar la compareixença, ahir.
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E
l ministre d’Agricultura,
Medi Ambient i Ordena-
ment Territorial, Vicenç
Alay, va comparèixer ahir a

Casa de la Vall, davant de la Comis-
sió Legislativa de Sanitat i Medi Am-
bient. En una reunió que es va allar-
gar tot el matí, el ministre va mos-
trar les línies estratègiques del De-
partament de Medi Ambient i el de
Patrimoni Natural. El van acompa-
nyar els dos directors respectius, Xa-
vier Cuenca i Pere Roquet.

Una de les propostes fermes des
del ministeri competent, i comuni-
cada ahir per Alay, és la creació
d’una futura llei de Protecció de la
Natura. La intenció de la normativa
és «establir una eina legal que per-
meti a les administracions complir
les tasques de protecció i gestió del
medi natural», segons va definit el
ministre. Tractaria aspectes com ara
la cobertura dels parcs naturals o els
accessos rodats per muntanya.

Alay va explicar davant la Comis-
sió que aquesta legislació cal desen-
volupar-se a partir de la col.labora-
ció conjunta amb els set comuns,
una feina que ja s’ha iniciat. Actual-
ment les tasques perquè aquesta llei
esdevingui una realitat es troben en
una primera fase de recopilació.
Alay va explicar que és conscient
que es tracta d’un projecte difícil
perquè afecta aspectes d’oci i perso-
nals (va posar l’exemple de l’accés
dels vehicles en zones de munta-
nya), però que considera necessari
per tal d’equiparar-se en termes de
medi ambient amb legislacions
europees. Segons Alay, el Principat
està «distant i endarrerit» respecte a
aquests països.

LA LLEI D’IMPACTE, AL FEBRER / El mi-
nistre de Medi Ambient també va
aportar novetats respecte la llei
d’Impacte Ambiental, una legislació
que l’anterior Govern ja va intentar
aprovar. La intenció des del ministe-
ri és que al mes de febrer de l’any vi-
nent entri a tràmit parlamentari. El
socialdemòcrata va explicar que la
llei mantindrà «la major part dels

elements» de la que va presentar
l’anterior Executiu, afegint les esme-
nes que el Grup Parlamentari Social-
demòcrata va presentar llavors.

A banda d’aquestes dues impor-
tants legislacions, des del Departa-
ment de Medi Ambient i Patrimoni
Natural es treballarà en altres aspec-
tes que l’ens considera indispensa-
ble. Es crearan nous refugis guar-
dats, com ara el de Sorteny, que serà
una realitat com a molt tard a prin-
cipi de 2011, així com s’està estu-
diant fer-ne un al Madriu.També es
destinarà una partida pressu-
postària als camins rals per tal d’in-
terconnectar-los i potenciar així el
turisme de natura. En aquest sentit,
es milloraran i unificaran els GR
(senders de gran recorregut). Alay es
va comprometre a tirar endavant
aquests aspectes que «no van ser as-
solits», tot i ser proposades des de
l’anterior Govern. H
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la polèmica pel forn
ESTUDI PER REDUIR ELS TONATGES
MÍNIMS DE FUNCIONAMENT

< La polèmica pel forn del Centre
de Tractament de Residus es
manté viva, especialment a causa
de les males olors que s’hi
desprenen. El forn va ser construït
per funcionar amb almenys 45.000
tones de residus, però aquestes
xifres no s’assoleixen. Com a
conseqüència, a més de les
pudors, s’ha d’aturar el forn
almenys quatre vegades l’any (en
lloc d’una), fet que implica un cost
econòmic important i el desgast
del forn «s’està reduint a la meitat
el temps previst de bon
funcionament, que era de 20
anys», va explicar el ministre.

< El ministeri està estudiant
solucions per afrontar la
problemàtica. De moment ja s’ha
demanat un estudi per intentar
reduir el límit òptim de
funcionament de 40.000 a 20.000
tones. Si és viable
econòmicament, es tirarà
endavant. D’altres opcions
contemplades seria la importació
de residus (tot i que només en
casos excepcionals), el rescat del
forn per tal que esdevingui
gestionat únicament per
l’Executiu o la construcció
d’infraestructures per tancar les
boles que provoquen males olors.

Pere Roquet, director de Patrimo-
ni Natural, va explicar que el cos
de Banders patirà reestructura-
cions. Roquet va explicar que ac-
tualment el cos està «desmotivat».
Actualment hi treballen 21 perso-
nes, però sobre el terreny no se
superen els 14 efectius. Per
aquest motiu, es reduiran les uni-
tats (actualment n’hi ha tres) i
se’ls inclourà en projectes tècnics
perquè se sentin partícips dels
treballs de Patrimoni Natural. A
més, Patrimoni Natural va expli-
car que s’ha tancat la caserna
d’Encamp perquè «representava
el 70% del pressupost de funcio-
nament», segons va manifestar
Roquet. Una opció seria reubicar
el COEX per posar al seu espai al
cos de Banders.

Canvis al cos de
Banders i tancament
de la seu d’Encamp

Una línia estratègica prioritària
de Medi Ambient és la potencia-
ció de la recollida de residus amb
campanyes a la població. En
aquest sentit, el ministeri es reu-
nirà properament amb la minis-
tra d’Educació, Susanna Vela, per
col.laborar en la difusió del reci-
clatge i la reutilització als centres
escolars del Principat. «L’educació
als escolars és clau perquè les
polítiques siguin efectives», va
manifestar Alay. A aquests in-
fants també se’ls explicarà les di-
ferents alternatives energètiques
per reduir la contaminació i, de
retruc, la dependència amb l’ex-
terior. El ministeri vol potenciar
les cèl.lules fotovoltaiques, així
com aprofitar la calor del forn in-
cinerador per calefacció a la zo-
na, entre altres actuacions.

Potenciar el
reciclatge mitjançant
l’educació a l’escola


